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İBADETTE NEFSİN VE ŞEYTANIN TUZAĞI 

 
Es-selamu aleykum ve RahmetuLlahi ve Berekatuhu. 
Euzu bi-Llahi mine ş-şeytani r-racim. BismiLlāhi r-Raḥmāni r-Raḥīm.  
Ve s-salatu ve s-selamu ‘ala Rasulina Muhammed’in Seyyidi l-evveline vel ahirin. 
Meded yā ResūlaLlāh, meded yā Sādāti ‘Ashābi ResūliLlāh, meded yā Meşāyihinā, 
Destur Mevlâna Şeyh Abdullāh el-Fa’iz ed-Dağistāni, Şeyh Muhammed Nazım el-
Hakkani. Meded. Tarikatuna es-Sohbe vel hayru fil Cemiyyeh. 
 
Bismi Llāhi r-Raḥmāni r-Raḥīm:  

اًفیعِضَ نُاسَنلإِْا قَلِخُوَ  

‘Ve ḣulika-l-insânu da’îfâ’, ‘Çünkü insan zayıf yaratılmıştır.’ (Kuran 04:28). 
Ṣadaka Llāhu l-‘Aẓīm. Allāh جل جلاله o insanoğlunu zayıf yaratmış. Kimse “ben şöyleyim, 
ben böyleyim” diye övülmesin diye. Allāh جل جلاله isterse zayıfı kuvvetli yapar; kuvvetliyi 
de zayıf yapar. Onun için, Allah Azze ve Celle’nın emrinde olmayanız.   

SübhanAllah bugün de işte bu mesele oldu. O da insanların ne kadar zayıf 
olduğunu gösteriyor. Allāh جل جلاله razı olsun. Uykuya dalmışız galiba şimdiye kadar. 
Allāh’a جل جلاله şükür, sabah namazını bari kaçırmadık. Gece namazlarını hepsini kaçırttık. 
Sabah namazı çaldılar kapıyı uyandırdılar.  

İnsan gaflete düşüyor Allah Azze ve Celle isterse. İnsanı zayıftır. O'nun جل جلاله fazlı 
kerimiyle bütün ibadetleri yaparız, bütün taatları yaparız. O’na جل جلاله şükretmek lazım. 
İnsanların başkalarının gaflet dediğimiz şey, Allāh’ın جل جلاله iradesidir. Yaptığımız her şey 
Allah’ın جل جلاله fazl-ı keremiyle oluyor. “Ben yaptım, ben şu yaptım. Ötekiler yapmadı” 
diye böbürlenmek olmaz.   

Evliyadan, büyüklerinden biridir; tam hatırlamıyorum kimin olduğunu. 
Bağdat’ta babasıyla sabahdan önce tabi teheccüde kalkmış. Demiş, “Allah’a جل جلاله şükür 
biz kalktık. Bak bütün insanlar gaflette uyuyor. Allah’a جل جلاله şükür olsun, biz teheccüde 
kalktık, onlar uyuyor.” Babası dedi, “Keşke sen de uyusanda bu lafı söylemeseydin 
dedi.” Bu böbürlenmek olmaz. Allah’ın جل جلاله fazl-ı keremiyle her şey oluyor. Kalkarsan 
da yatarsan da seni gaflete düşüren de Allah Azze ve Celle’tendir.  
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Onun için, tarikat edeptir. O edep de Allāh’a جل جلاله şükretmek. Hiçbir şeyini şey 
görmeyeceksin. Bir şeye kıymet vermeyeceksin. İbadetlerimiz, taatlarımız hepsi 
kıymeti yok. Allah Azze ve Celle istemedikten sonra sen nefsini ilk başta mukayese 
yapacaksın başkalarını “Şu böyledir, bu böyledir” olmaz. Ona mukayese yapmak 
nefsini şeytanın bir oyunudur o da. Şeytanı, nefsini büyütmek için “Sen teheccüdler 
kalkıyorsun. Qiyâmu leyl yapıyorsun. Gece uyumuyorsun. Şöyle yapıyorsun, böyle 
yapıyorsun” diye. Onu sana tuzak kurup kazandığın şeyleri kaybetmek için.   

Tarikata giren bazı insanlarda, “Benim derecem ne kadar oldu?” diye soran çok 
oluyor. O da usulden, âdaptan değil. Sen tarikata girdin, tarikatın zaten Allah Azze 
ve Celle’nin yolu, daha nefsini terbiye için girmişsin. Onu da sormaya usulden, 
âdaptan değil. Ne yapacaksın? Yola devam edeceksin. En büyük keramet, “  ُّلجََأ

قِیِفوَّْتلا مُاوَدَ تِامَارَكَلْا ”, “Ecellu l-karāmāt devāmu t-tawfīk”. Yola devam etmek en 
büyük keramettir.   

Allāh’a جل جلاله hamd edeceksin, şükredeceksin. Başkalarına mukayese 
yapmayacaksın. Allāh جل جلاله bilir sonumuz ne olur. Sabit kadem olmamızdır mühim 
olan. Sabit kadem olmadıktan sonra istersen bütün ibadetleri yap, şeytan da öyle. 
Allāh جل جلاله muhafaza etsin. Hiçbir yer kalmamış yeryüzünde, gökyüzünde, namaz 
kılmadığı yer kalmamış. En sonunda da en rezil, en kötü mahlukat olmuş. Onun için, 
ona benzememek için, Allāh’ın جل جلاله yolunda devam edeceksin. Ona buna bakmadan, 
“Ne kadar yaptım ne derecem oldu?” diye sormadan devam edeceksin bu yolda. 
Allāh جل جلاله muhafaza etsin.   

Bazen istemeyerek olsa da devam ettiğin vakit bir hal olursa, o ibadetin gene 
aynı şekilde mükafatlandırırsın. Allah Azze ve Celle’nin lütfu kermiyle. Burada gene 
bir kıssa var. Bâyezid-i Bistâmî Hazretleri - bizim olduğu gibi bugün - gece 
namazlarına uyuyakalmış, kalkamamış. Sabah namazının galiba yakınmış ya zor 
yetişmiş. Şeytan çok sevinmiş. Ondan sonra, işte Bâyezid-i Bistâmî Hazretleri 
üzülmüş, ağlamış; çok üzülmüş, ağlamış. Allah Azze ve Celle o yaptığı şeylerin 
yapamadığını bin kat daha fazla sevabını yazmış. O gayıpte görüyor, şeytanda 
görüyor. İkinci defa gene birkaç zaman sonra, gene uykuya dalmış. Bakmış biri 
uyandırıyor, ittiriyor. Bakmış bu şeytan uyanıyor. “Kalk kalk namaz kıl. Kalk sen 
sabahı kaçırıyor,” demiş. Bâyezid-i Bistâmî Hazretleri dedi, “Nasıl sen böyle 
yapıyorsun. Sen beni uyutulman lazım.” Şeytan dedi, “Geçen defa uyuttuk, bin defa 
daha fazla sevab kazandın. Onun için, şimdi kalk. Bir taneyle idare edelim” demiş. 
Onun için, yani bu gaflette düşen insan, hastalık te, şuydu buydu filan oluncu, Allāh 
 sizden de razı جل جلاله affetsin hepimizi. Allāh جل جلاله o ecri sevabı aynen yazıyor. Allāh جل جلاله
olsun, bu kadar sabrettiniz beklediniz burada.  
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Ve-min Allahi t-tevfik. El-Fatiha. 

Mevlana Şeyh Muhammad Adil er-Rabbani 
26 Nisan 2025/ 28 Şevval 1446 
Sabah Namazı – Akbaba Dergahı, İstanbul 
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